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ABSTRACT 

This research aims to investigate the influence of the social environment and 

religiosity on the psychological well-being of students at Islamic boarding 

schools. The targeted Islamic boarding schools are Assalafi Al Fithrah and Al 

Amien. The research method used was mixed methods with a sequential 

exploratory design. Through data analysis from 336 respondents, this research 

found that the social environment and religiosity have a significant influence 

on psychological well-being. The correlation coefficient level shows that the 

relationship between the social environment and psychological well-being is 

strong, with a calculated F value of 1,165 and a p value of 245 (1,165>0.05). 

Meanwhile, the relationship between religiosity and psychological well-being 

is also significant, with a calculated F value of 792 and a p value of 776 

(0.792>0.05). Determinant factors such as the social environment and 

religiosity positively influence the psychological well-being of students. The 

results of the analysis also show that the Adj R Square value of around 82% of 

the variation in psychological well-being can be explained by the social 

environment and religiosity, while the rest is influenced by other factors. This 

research provides a deeper understanding of the importance of the social 

environment and religiosity in shaping psychological well-being for students 

in Islamic boarding schools, with important implications for the development 

of programs that strengthen these aspects in religious education and the 

psychological well-being of students. 

Keywords: Influence, social environment, religiosity, psychological well-

being of students. 
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تأثير البيئة الاجتماعية والتدين على الرفاه النفسي للطلاب في المدارس  
 الداخلية الإسلامية

 محمد سراج الدين 
sirojuddinmuhammad6@gmail.com   

 سرباي جامعة سونان أمفيل الإسلامية الحكومية 
 

 الملخص 

يهدف هذا البحث إلى التعرف على تأثير البيئة الاجتماعية والتدين على الصحة النفسية لدى طلاب المدارس  
البحث   طريقة  والأمين.  الفطرة  السلفية  هي  المستهدفة  الإسلامية  الداخلية  والمدارس  الإسلامية.  الداخلية 

مشاركًا،    336ليل بيانات  المستخدمة هي طرق مختلطة ذات تصميم استكشافي متسلسل. ومن خلال ت 
وجد هذا البحث أن البيئة الاجتماعية والتدين لهما تأثير كبير على الصحة النفسية. يوضح مستوى معامل  

وقيمة    1,165المحسوبة    Fالارتباط أن العلاقة بين البيئة الاجتماعية والرفاهية النفسية قوية، حيث تبلغ قيمة  
p 245  (1,165>0.05 وفي الوقت نفسه .)  ،فإن العلاقة بين التدين والسلامة النفسية مهمة أيضًا ،

(. تؤثر العوامل المحددة مثل البيئة  0.792  >0.05)  p 776وقيمة  792المحسوبة  Fحيث بلغت قيمة  
 Adjالاجتماعية والتدين بشكل إيجابي على الصحة النفسية للطلاب. كما أظهرت نتائج التحليل أن قيمة  

R Square    من التباين في الرفاهية النفسية يمكن تفسيرها بالبيئة الاجتماعية والتدين،  82البالغة حوالي %
بينما يتأثر الباقي بعوامل أخرى. يقدم هذا البحث فهماً أعمق لأهمية البيئة الاجتماعية والتدين في تشكيل  

ت مهمة لتطوير  لك من انعكاساالصحة النفسية لطلبة المدارس الداخلية الإسلامية، مع ما يترتب على ذ
البرامج التي تعزز هذه الجوانب في التربية الدينية والصحة النفسية لدى طلاب المدارس الداخلية الإسلامية.  

 طلاب. 

 التأثير والبيئة الاجتماعية والتدين والرفاهية النفسية للطلاب : الكلمات المفتحية 
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ABSTRAK 

Penelitian ini bertujuan untuk menginvestigasi pengaruh lingkungan sosial dan 

religiusitas terhadap psychological well-being santri di Pondok Pesantren. 

Pondok pesantren yang dituju adalah Assalafi Al Fithrah dan Al Amien. 

Metode penelitian yang digunakan adalah gabungan (mixed methods) dengan 

desain eksploratori sekuensial (sequential exploratory design). Melalui 

analisis data dari 336 responden, penelitian ini menemukan bahwa lingkungan 

sosial dan religiusitas memiliki pengaruh signifikan terhadap psychological 

well-being. Tingkat koefisien korelasi menunjukkan bahwa hubungan antara 

lingkungan sosial dan psychological well-being adalah kuat, dengan nilai F 

hitung sebesar 1.165 dan p value sebesar 245 (1.165>0,05). Sementara itu, 

hubungan antara religiusitas dan psychological well-being juga signifikan, 

dengan nilai F hitung sebesar 792 dan p value sebesar 776 (0,792>0,05). 

Faktor-faktor determinan seperti lingkungan sosial dan religiusitas secara 

positif mempengaruhi psychological well-being santri. Hasil analisis juga 

menunjukkan bahwa nilai Adj R Square sekitar 82% variasi dalam 

psychological well-being dapat dijelaskan oleh lingkungan sosial dan 

religiusitas, sementara sisanya dipengaruhi oleh faktor lain. Penelitian ini 

memberikan pemahaman yang lebih mendalam tentang pentingnya lingkungan 

sosial dan religiusitas dalam membentuk psychological well-being bagi santri 

di pondok pesantren, dengan implikasi penting untuk pengembangan program-

program yang memperkuat aspek-aspek tersebut dalam pendidikan agama dan 

kesejahteraan psikologi santri. 

Kata Kunci: Pengaruh, Lingkungan Sosial, Religiusitas, Psychological Well-

Being Santri. 
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